
 

 

 

Aqqalu C. Jerimiassen EM 2021/7_3 

Atassut 23. november 2021 

 

Forslag til Finanslov for 2022. 

(Naalakkersuisoq for Finanser og Indenrigsanliggender) 

Forhandlingerne er blevet afholdt, fra Atassut har vi bidt mærke i at vi endelig kunne være med til 

at underskrive en aftale som vi har haft indflydelse på. Det kan vi sagtens være stolte over at kunne 

sige. 

Vi vil heller ikke lægge skjul på at det har været et langt og sejt træk, vi har samtidig også skulle 

sluge kameler som ikke kunne undgås, nu hvor vi er et støtteparti for koalitionen. Vi har på flere 

tidspunkter været i tvivl om vi overhovedet kunne tillade os at støtte finansloven. Til det allersidste 

sekund har vi formået at få en lille bid af vores ønsker med. 

Fra Atassut har vi under forhandlingerne lagt vægt på, at vi kommer med ønsker, som vi selv har 

fundet finansiering på. Eksempelvis ang. hensigten om at fjerne afgiften på hellefisk (som et parti 

prøver at gøre krav på det egenhændigt), i stedet bare for at fjerne det, så skal vi jo finde de penge et 

andet sted fra, for at vores økonomi stadigvæk skal kunne hænge sammen. Det har også vist sig at 

kunne lykkes. Det er vi fra Atassut glade for at kunne være med til. 

Fra Atassut er det vores store sejr at vores ønske om en større plejehjem for ældre i Ilulissat snart 

bliver til realitet. Det var et punkt som vi fremlagde gang på gang, og endelig nu skal til at stå som 

lovforslag. Nødvendigheden har været stor, og det kan ses tydeligt. Selvom man havde vendt det 

blinde til i mange år, kan vi nu endelig sige at det bliver til en realitet. 

Erhvervsfremme har altid været Atassuts kendetegn og har altid været fremme i skoene om at 

beskytte de selvstændige erhvervsdrivende. Selv om det ikke blev til lige så stort som vi havde 

håbet på kan vi alligevel sige at vi ikke har kæmpet forgæves. 

Aldrig har det været så vigtigt at skulle promovere Grønland, og kickstarte turismebranchen under 

og efter dønningerne af Covid-19. Under forhandlingerne var det vigtig for Atassut at selvstændige 

erhvervsdrivende skal have et boost. Vi er derfor også glade for at vores ønske om at støtten til Visit 

Greenland blev forhøjet med 1,8 mio. kr. Under genåbningsprocessen er det vigtigt at vi tilpasser os 

verdens situationen, at vi tilpasser vores markedsføring. Det er vores vigtigste redskab, mener vi fra 

Atassut. 

Ikke mindst vil vi også sige et stort tillykke til indbyggere i Qaqortoq samt indbyggere i 

Sydgrønland, da de fleste partier er blevet enige om finansieringen af 1500m landingsbane. Vi skal 



heller ikke lægge skjul på at vi fra Atassut tilbage i 2018 har været med til at stemme om de nye 

landingsbaner, og det har vi holdt fast ved siden. Vi skal derfor være bedre til at være mere 

fremsynet så vi kan investere i nye indtægtsmuligheder i fremtiden. 

Vi ønsker det bedste for pensionister, førtidspensionister, og ønsker endnu flere forbedringer for 

dem i fremtiden. Man skal heller ikke være i tvivl om at Atassut vil samarbejde omkring det i den 

kommende tid. 

Fra Atassut er vi imod tvangspensionsordningen, og det har været vores mål at den skal nedlægges. 

Desværre har der været flere tekniske klodser i vejen, og vi vil blot sige at vi vil blive ved med at 

kæmpe for at loven ikke længere skal gælde. Vi skal dog sige at vi er glade for at der trods alt har 

været en forbedring i loven, hvor grænsen for indkomst er blevet forhøjet. Det ser vi som et skridt 

mod at blive fjernet i fremtiden, på det baggrund har vi valgt at acceptere den. 

At vi har valgt at skrive under på finanslovsaftalen er ikke ensbetydende med at vi er enig med alt 

indhold, men det er et tilsagn om at vi være med til at bære et ansvar hos befolkningen, som alle 

parter har været med til finde et fælles fodslag om. Vi kan selvfølgelig ikke regne med at alle vores 

ønsker bliver imødekommet, og det betyder heller ikke at vi acceptere alt indhold, men vi viser et 

medansvar ved at mødes i midten. 

Vi har været højtrystede ift. nogle emner og har været direkte imod. Det gør vi selvfølgelig fordi vi 

gik til valg på bestemte emner, som vi har i sinde at overholde. Det handler især om at vi ikke vil 

hente flere penge hos folks lommer. Selv om der er flere emner under punktet for beskatning af frie 

goder som vi finder nødvendige og tilfredsstillende, så har vores håndsrækning om en ændring på 

punkter som vi har svært ved at acceptere, ikke blevet taget imod. For vi var parate om at støtte 

forslaget hvis det ikke gik ud over folks lommer, men stadigvæk så er det flertallet der fik forrang.  

Uran har fyldt meget i debatten. Vi vil fra Atassut blot gentage at uran slet ikke har partifarve, og at 

det er så principielt en sag at det skal være op til befolkningen at bestemme. Desværre er der blevet 

udtalt højst ærgerlige ting fra Koalitionen. Det ehar været meget ærgerligt at en koalition man 

prøver at støtte blot siger til en at det er spild af penge når man vil høre folks mening, og at man 

drejer sagen om til at befolkningen allerede har bestemt sig under den sidste Inatsisartut valg. Det 

har vi meget svært ved at acceptere. 

Hvor mange gange skal vi fra Atassut gentage dette, vi har ikke noget imod at Kuannersuit projektet 

ikke bliver til noget. Det vi er imod er at muligheder i hele landet skal stoppes pga. Kuannersuit. 

Det er netop dét spørgsmål som vi gerne have befolkningen til at tage stilling til. Det handler om 

alle råstof projekter i fremtiden som mulighvis har 110ppm uran indhold, fremtidige miner der ikke 

skal udvinde uran. Hvorfor skal alle disse fremtidige projekter stoppes fordi Kuannersuit stoppes? 

Det synes vi er meget mærkeligt. 

Det handler ikke kun om ja eller nej til uran, det handler i høj grad også om afstanden mellem 

minen og beboelsesområder. Vi var også meget forhåbningsfulde da man i koalitionsaftalen havde 

budskabet om at befolkningen skal blive hørt. 



Vi har ellers mange ting vi kunne bringe op fra Atassut, men i tredje behandlingen af finansloven 

vil vi blot bringe de vigtigste budskaber op, med hjertet baseret på konsensus. 

Vi har bestemt os for at tage medansvar for noget som kommer til at have indflydelse på alle. 

Med disse ord vil vi fra Atassut stemme for langt de fleste af finanslovens punkter. 

      


